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 فشارها به قوه قضاییه 
 به علت برخورد 

با دانه درشت هاست
معاون اول قوه قضاییه گفت: یکی از مسائل مهم 
در موضــوع اقتصاد امنیت اســت کــه اگر وجود 
نداشــته باشــد، نمی توانیم اقتصادی پویا و پایدار 

در کشور داشته باشیم.
حجت الاســام و المســلمین محســنی اژه ای در 
همایش روســای ادارات مبارزه با جرایم اقتصادی 
گاهی تصریح کرد: امروز به طور مشخص  پلیس آ
مساله اقتصاد از جهت های گوناگون حائز اهمیت 
است. یکی از مسائل مهم در مساله اقتصاد امنیت 
اســت که اگر وجــود نداشــته باشــد، نمی توانیم 

اقتصادی پویا و پایدار در کشــور داشته باشیم.
محســنی اژه ای بــا بیــان اینکــه اگر در مســائل 
اقتصــادی حفظ اســتقال آن مدنظــر قرار داده 
نشــود ممکن است اســتقال سیاسی و ارضی به 
خطــر بیفتــد. امروز دشــمن به عنــوان یک حربه 
از ایــن موضوع اســتفاده می کند. در ســال هایی 
که تحریم هــای ظالمانه برای کشــور و بعضی از 
ســیگنال ها نیز در داخل خود کشــور بود دشمن 
می گفــت شــما نمی توانیــد با مردم ایــران جنگ 
نظامی داشــته باشــید با مســائل داخلی هم نمی 
توانیــم نظام جمهوری اســامی ایــران را از پا در 
آورید، ولی تصور می کردند که با مسائل اقتصادی 
مردم را ناراضی و شکاف ایجاد می کنند. همچنین 
فکر می کردنــد اعتماد مردم را کــم می کنند و به 
دنبال آن با ایجاد فشــار می توانند تغییری در نظام 
بدهنــد، البتــه این بــه زعم باطل آن هــا بود. وی 
 تاکید کرد:  عدالت بدون مبارزه با جرایم اقتصادی 

محقق نمی شود.
وی گفــت:  از دهــه دوم انقاب به بعــد هر زمان 
کــه مبارزه با فســاد اقتصادی صــورت می گرفت 
عــده ای فریادشــان بلند می شــد و اینکــه با این 
کار امنیــت اقتصــادی را بــه خطر مــی اندازیم و 
باعــث می شــویم که چرخه اقتصادی کند شــود؛ 
 آیــا واقعــا مبــارزه بــا فســاد اقتصــادی مخل آن 

است؟
محســنی اژه ای با بیان اینکه یکی از مســائلی که 
در زمینــه مبــارزه با فســاد وجود دارد فشــارهایی 
اســت که از طرف صاحبان پرونده ها وارد می شود 
تصریح کــرد: زمانی کــه تاش می شــود جلوی 
مبارزه با جرائم اقتصادی برخی افراد گرفته شــود 
برخــی حتما مقابلــه و تاش می کننــد که جلوی 
پای مبارزه کننده ســنگ بیاندازنــد تا اینجا به نظر 
مــن غیر طبیعی نیســت امــا نباید مــا را متوقف و 
یــا دچار عقب گــرد کنند. همچنین همه کســانی 
کــه در دســتگاه نظارتــی، قضایــی و انتظامی به 
کار مبــارزه بــا جرائم اقتصــادی مــی پردازند باید 
تشــکیات سالمی داشته باشــند. ساختار، جذب 
و مراقبــت و نیرو بایــد به گونه ای باشــد که دچار 
مشــکلی نشــویم. در هفته های اخیر  چند قاضی 
و وکیــل را گرفتــه ایم اگــر به یک قاضــی عامدا 
جرمی مرتکب شــد به خصوص در مسائل مالی به 
هیچ وجــه اغماض نکنید. چون اگر این فســاد را 
 مرتکب شــد معلوم نیســت جلوی فساد دیگران را 

بگیرد.
به گفته ســخنگوی قوه قضاییه بــا تاکید بر اینکه 
شــواهد زیادی وجــود دارد کــه نشــان می دهد 
بسیاری از فشــارهایی که بر روی قوه قضاییه وارد 
می شــود برای این است که این قوه می خواهد به 
طور جدی با مفســدین دانه درشــت و یقه سفید و 
همچنین کسانی که قدرت و ثروت را با هم آمیخته 

اند انجام می دهد.

خروج از مرحله بحران
تنها پیکر 2 تن از 15 آتش نشان پیدا شده است

نشست خبری بررســی حادثه پاسکو با حضور سردار محمدیان رئیس پلیس 
گاهی تهران، قاضی شهریاری سرپرست دادسرای جنایی، دکتر قاضی پاشا  آ
مدیرکل پزشــکی قانونی اســتان تهران، مهندس جاوید معاون فنی عمرانی 

شهرداری تهران و ملکی سخنگوی بحران پاسکو برگزار شد.
معاون فنی عمرانی شهرداری تهران در این نشست گفت: قالیباف در روزهای 
پس از حادثه عنوان کرده بود که پس از پنج روز از مرحله بحرانی عبور خواهیم 
کرد که خوشبختانه با مدیریت فشرده توانستیم پس از گذشت سه روز از مرحله 
بحران عبور کنیم و امروز با برداشــتن قطعات ســنگین فلزی از مرحله بحران 

خارج می شویم.

معماری U شکل پلاسکو سبب شد آوار به درون ساختمان 
ریزش کند

جاوید با بیان اینکه ساختمان تمام فلزی پاسکو دو ساعت سوخت گفت: این 
ساختمان نیز نیم قرن قدمت داشته و در زمانی که ساخته شده آئین نامه های 
ضد حریق بودن ســاختمان و یا حتی اندود کردن نیز الزامی نبوده اســت و بر 
همین اســاس ساختمان پس از دو ساعت سوختن طبیعتا تاب تحمل نداشته 
و اول ستون ها دچار گسیختگی شده و بعد هم سقف ها از طبقات بالایی روی 

هم افتاده و ساختمان کا فرو می ریزد.
وی با بیان اینکه درون ســاختمان پاسکو U شکل بوده و نورگیر داشته است 
گفت: معماری پاســکو سبب شده که آوار به درون ساختمان ریزش کند و به 

ساختمان های اطراف و یا حتی درون خیابان نریخته است.
معاون فنی عمرانی شهرداری تهران با اشاره به حضور حداکثری سازمان ها، 
شرکت های خدمات رسان و حتی اعام آمادگی پیمان کاران شهرداری گفت: 
متاسفانه به دلیل این فروریزش ساختمان اسکلت فلزی پاسکو در هم تنیده 
می شــود به گونه ای که برای آواربرداری از برخی از فلزات مجبور به اســتفاده 

از برش بودیم.
 وی با بیان اینکه 50 درصد آواربرداری انجام شــده است گفت: تا پایان امروز 
باید 8000 تن آواربرداری انجام شود که تا این لحظه آواربرداری بیش از 6000 

تن انجام شده است.
جاوید با بیان اینکه 207 کامیون، آهن آلات را جابجا کرده و 400 کامیون نیز 
جابجایی نخاله و ســایر ضایعات را بر عهده دارند گفت: آواربرداری از ســمت 
فوقانی شــروع شــد تا با کاهش حجم آوار شــهدا پیدا شــوند. البته با توجه به 
حجم زیاد آوار و به هم تنیده شدن سازه احتمال به دست آوردن اجساد به طور 

مشخص سخت است.
جاویــد با بیــان اینکه در این حادثــه عملیات آواربرداری بــا پیچیدگی خاصی 
مواجه اســت گفت: ســازه فلزی به مانند یک کاف به هم پیچیده شده است 
و جداســازی آن مشکل اســت و بر همین اساس با اســتفاده از دستگاه های 

پیشــرفته آواربــرداری و همچنیــن هوابرش، در صدد بریــدن این آهن آلات 
هســتیم هر چند که در مرحله آواربــرداری از روش های جدید همچون برش 

پاسما استفاده کردیم.

300-400 نفر در لحظه شروع آتش سوزی در ساختمان بودند
ملکی ســخنگوی مدیریت بحران پاســکو نیز در این نشست با بیان اینکه در 
هنگام حریق چهار نردبان هیدرولیکی در دو سمت عملیات را آغاز کردند گفت: 
همزمان آتش نشانان با اطفاء حریق، تخلیه کسبه را نیز در دستور کار قرار دادند 
گفت: درست است که حریق در ساعات ابتدایی روز اتفاق افتاد اما حداقل 300 
تا 400 نفر از همشهریان در محل پاسکو قرار داشتند که متاسفانه بسیاری از 
این افراد نیز همراهی لازم را نداشتند و با اینکه می دیدند ساختمان دچار حریق 

شده اما به داخل مغازه هایشان بر می گشتند.
وی درخصوص مفقودان این حادثه گفت: متاســفانه یک آتش نشان که دچار 
ســوختگی شده بود در بیمارســتان جان خود را از دست داد و پیکر بی جان دو 

آتش نشان دیگر نیز از آوارها بیرون کشیده شد.
ملکی با بیان اینکه پس از بررســی ها مشــخص شد که مجموع شهدای آتش 
نشان و مفقود شدگان حداکثر 25 نفر است تصریح کرد: در این میان 15 آتش 
نشان نیز حضور داشتند که پیکر دو نفر از این افراد خارج شده است. سخنگوی 
ســتاد بحران با بیان اینکه چهار جسد کشف شده بامداد امروز نیز از ناحیه سر 
آســیب زیادی دیده بودند افزود: آواربرداری پاســکو بسیار پیچیده است به 
گونــه ای که تمــام آوار 15 طبقه به طبقات منفی ریخته اســت و جابجا کردن 
حتی یک تکه سنگ یا بتن شکسته می تواند موجب فرونشست بیشتر آوار شود.

لباس های آتش نشان ها از بهترین لباس هاست
ملکی در پاســخ به این سوال که بالاخره بامداد امروز سه جسد پیدا شد یا چهار 
پیکر گفــت: ما در عملیات حفر تونل در طبقه منفــی یک با چهار بدن مواجه 
شــدیم که سه پیکر از میان آوار خارج شد اما بدن چهارم با اینکه کشف شد اما 
به گونه ای بود که خارج کردن آنها منجر به متاشــی شــدن بدن می شــد و با 

تاییدیه مقام قضایی سه پیکر خارج شد.
وی با بیــان اینکه بحثی در خصــوص ناایمن بودن تونل وجــود ندارد گفت: 
حداقل تاش ما این اســت که بدن ها متاشــی نشود و با اینکه آسیب زیادی 

دیدند اما محفوظ باشند.
ملکی همچنین در پاسخ به این سوال که در روزهای اخیر در شبکه های مجازی 
سخنانی در خصوص غیر استاندارد بودن البسه آتش نشانان مطرح شده است 
گفت: شک نکنید که لباس های خریداری شده به خصوص در دو سه ماه اخیر 
بهترین لباس ها بودند و انصافا هر وقت خواســته ای در خصوص تجهیزات و 

البسه داشتیم شهرداری دست رد به سینه ما نزده است.

وی در مورد دود ســفید برخاســته از صحنه آوار پاســکو گفت: همه دودها 
خطرناک نیستند و در دروس آتش نشانی می خوانیم که اگر دودی به سفیدی 

برود آتش در حال خاموش شدن است.
سخنگوی ســتاد بحران با بیان اینکه آتش زیر آوار مدفون شده و با هر مرحله 
آواربرداری در پی رســیدن اکســیژن شــعله می گیرد گفت: عمده دود سفید 

برخاسته از آوار پاسکو بخار آب است.

زمان مرگ چهار جسد کشف شده پنجشنبه بوده است 
شهریاری سرپرست جنایی تهران نیز  در این نشست خبری که به منظور بررسی 
ابعاد حادثه پاســکو برگزار شد درباره شایعات زنده بودن چهار نفر پاسخ داد و 
گفت: بعد از کشف چهار جسد بامداد امروز آثار فساد نعش پیشرفته مشخص 

بود که دلالت بر این داشت که این افراد در روز پنجشنبه فوت کرده اند.
وی با بیان اینکه به دنبال کشف این 3 جسد، بنده شخصا در محل حاضر بودم 
و در بازرســی اجساد کشف شده فساد نعشی پیشرفته را مشاهده کردم، گفت: 

پس از معاینات اولیه اجساد کشف شده به پزشکی قانونی انتقال داده شد.
شــهریاری گفت: پس از انتقال اجساد کشف شده طی ساعات نخست بامداد 
امروز و انتقال آنها به پزشــکی قانونی مجددا به پزشکی قانونی مراجعه کرده و 

اجساد کشف شده مورد بررسی قرار گرفتند.
سرپرســت جنایی تهران افزود: عاوه بر فساد نعشی پیشرفته شاهد خطرات 
ضربه آوار بر بدن های مکشــوفه بودیم و این در حالی است که فساد پیشرفته 

مشاهده شده دلالت بر فوت این افراد در روز نخست حادثه دارد.
قادی پاشــا مدیر کل سازمان پزشکی قانونی استان تهران هم در این نشست 
خبری با اشــاره به حضورش در محل ریزش ســاختمان پاســکو با اشاره به 
حضورش در محل ریزش ســاختمان پاسکو گفت: تاکنون 6 پیکر در اختیار 
پزشکی قانونی قرار گرفته است که همکاران بنده آنها را از تمام جوانب به صورت 
دقیق مورد بررســی و آزمایش قرار دادنــد؛ به عنوان مثال زمان فوت آنها مورد 

بررسی قرار گرفت که زمان مرگ با زمان حادثه همخوانی دارد.
وی ادامه داد: زمان مرگ 3 پیکری که اخیرا از زیر آوار بیرون کشــیده شــد و 
مربوط به کســبه یا شهروندان حاضر در مجتمع بوده، با ساعات اولیه تخریب 
پاسکو همخوانی دارد چراکه میزان منوکسید کربن و دوده در خون آنها مورد 
آزمایش قرار گرفته و در خون آنها آثاری از این دو مورد یافت نشد و این در حالی 

است که اجساد به مرحله فساد نعشی رسیده بودند.
قادی پاشــا گفت: تا امروز خانواده 15 آتش نشــان و 4 کســبه پاســکو برای 
تشخیص هویت و انجام آزمایش های مربوطه به مرکز پزشکی قانونی مراجعه 
کرده اند. وی در پاســخ به این سوال که آیا ممکن اســت بدلیل حرارت و آتش 
اجســاد قابل شناسایی نباشند گفت: ممکن اســت، البته به دلیل حرارت بالا 

بدن جسد می تواند خاکستر هم شود.

لحظه ای نباید از اندیشیدن به افزایش قدرت دفاعی کشور غفلت کنیم
رئیــس ســتاد کل نیروهــای مســلح ضمــن تاکیــد بــر افزایــش آمادگی های رزمــی نیروهای مســلح گفت: مــا نبایــد لحظه ای از اندیشــیدن بــه افزایش قــدرت دفاعی کشــور غفلــت کنیم. سرلشــکر محمــد باقری 
گفــت: انتظــارات ســتاد کل نیروهــای مســلح از نیروهــای مســلح ایــن اســت کــه با حفــظ روحیــه ایثارگــری و آموزش هــای دینی روز بــه روز بــر تقویت روحیــه و آمادگــی  یگان هــای رزم افــزوده تا دشــمنان حتی 
لحظــه ای بــه فکــر تجــاوز بــه کشــور ما نباشــند و مــا نبایــد لحظــه ای از اندیشــیدن بــه افزایش قــدرت دفاعی کشــور غفلــت کنیــم. رئیــس ســتاد کل نیروهای مســلح خاطرنشــان کــرد: شــما عزیزان بــا دیگر 
همرزمانتــان در ســایر نیروهــای ارتــش و ســپاه و دیگــر مجموعه هــای امنیتی و دفاعی کشــور مظهر نســل بــا بصیرت هســتید و قدرت واقعــی نیروهای مســلح ما »ایمــان حقیقی و انقابی گری« اســت. سرلشــکر 
باقــری اضافــه کــرد: تــاش بــرای بازآفرینــی پیروزی هــای گذشــته می توانــد »فتح خرمشــهر مکــرر« را تضمین کنــد، این همان درســی اســت که ما از 8 ســال دفــاع مقــدس آموخته ایم. ما بایســتی با اســتمداد 
 از شــهدا مســیرمان را ادامــه بدهیــم و در ایــن مســیر بایــد بــا ولایتمداری بــدون تفســیر و تعبیر و بــا تبعیت کامــل عمل کنیــم، ما باید بــه قدرت الهی اتــکا کنیــم و مطمئن باشــیم که خداونــد در این راه بــه همه ما 

می فرمایند. عنایت 
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پیگیری روز

منعی برای برگزاری انتخابات شوراها به صورت الکترونیک وجود ندارد
عضو هیات نظارت بر برگزاری انتخابات شوراهای شهر و روستا با اشاره به برگزاری نشست مشترک این هیات با شورای 
نگهبان، گفت: در این جلسه درباره دو موضوع انتخابات الکترونیک و بودجه انتخابات بحث و تبادل نظر صورت گرفت.
قاســم میرزایی نیکو در گفت وگو با خبرنگار پارلمانی ایلنا، با اشــاره به برگزاری نشســت مشــترک صبح امروز شورای 
نگهبان و هیات نظارت بر انتخابات در مجلس، اعام کرد: در این جلسه از اعضای هیات پنج نفره نظارت مرکزی بر 
انتخابات شوراها در مجلس صرفاً آقای فرهاد تجری غیبت داشت و بر این اساس، بجز بنده، آقایان محمد محمودی 
شاه نشــین، بهرام پارســایی و محمدجواد کولیوند حضور داشتند و برخی از اعضای شورای نگهبان از جمله سیامک 

ره پیک در جلسه حاضر بودند. عضو شورای مرکزی فراکسیون امید مجلس شورای اسامی با بیان این که در این جلسه درباره دو موضوع انتخابات 
الکترونیک و بودجه انتخابات بحث و تبادل نظر صورت گرفت، خاطرنشــان کرد: درباره موضوع بودجه برگزاری انتخابات قرار شــد که وزارت کشور 
توانمنــدی و مقــدورات خود برای برگزاری انتخابات را اعام و بودجه لازم برای برگزاری این دو انتخابات مهم را تاحدی که در توان دارد، تامین کند 
و اعام شــد هرگونه اقام مورد نیاز در این مورد تهیه شــده و هیچ کم و کســری برای برگزاری انتخابات وجود ندارد. عضو هیات نظارت مرکزی بر 
انتخابات شوراهای شهر و روستا اعام کرد: همچنین درباره برگزاری انتخابات به صورت الکترونیک در این جلسه مباحثی مطرح شد و این درحالی 
اســت که شــورای نگهبان درباره برگزاری انتخابات ریاست جمهوری به صورت الکترونیک ماحظاتی دارد اما در مورد انتخابات شوراها هیچ منعی 

از هیچ ناحیه ای وجود ندارد و برگزاری این انتخابات به صورت الکترونیک صرفاً نیازمند انجام هماهنگی های لازم است.

واکنش روز

مرخصی مهدی هاشمی مدت زمان نداشت
وکیل مهدی هاشمی با بیان اینکه مرخصی مهدی هاشمی مدت زمان نداشت، مطرح کرد: اتمام مدت مرخصی هنوز 
به مهدی هاشــمی اباغ نشده است. ســیدمحمود علیزاده طباطبایی در گفت وگو با ایسنا در باره صحبت روز گذشته 
ســخنگوی قوه قضاییه مبنی بر اینکه مرخصی مهدی هاشــمی به پایان رسیده است ، گفت: من امروز )دوشنبه( در 
جریان صحبت های آقای اژه ای در مورد مرخصی آقای مهدی هاشمی قرار گرفتم. تا دیروز موردی به آقای هاشمی 
برای بازگشــت به زندان اباغ نشده بود؛ زیرا مرخصی وی مدت زمان نداشت. هرگاه به ایشان اباغ شود ایشان خود 
را معرفی می کنند و تا دیروز اباغی انجام نشــده بود. گفتنی است امروز نیز سخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به سئوال 

خبرنگاری مبنی بر اینکه وکیل مهدی هاشــمی گفته اتمام مرخصی به مهدی اباغ نشــده گفت: او به زندان باز می گردد. مهدی هاشــمی 19 دی 
ماه از زندان به مرخصی آمد. ســیدمحمود علیزاده طباطبایی 22 دی ماه به ایســنا گفته بود: تا هر زمانی که آقایان عنایت داشته باشند موکلم بیرون 
از زندان است و از مرخصی استفاده می کند. وی در پاسخ به سئوالی مبنی بر اینکه آیا مدت زمان مرخصی های اضطراری 5 الی 6 روزه است؟ گفته 
بود: فکر نمی کنم. ما امیدوار هســتیم که در همین مدتی که موکلم بیرون از زندان اســت، درخواســت اعاده دادرسی ما پذیرفته شود. گفتنی است 
ســیدمحمود علیزاده طباطبایی از آخرین وضعیت شــکایت فاطمه راکعی از حسین شــریعتمداری، گفت: پرونده در خصوص اتهام نشر اکاذیب با 
صدور کیفرخواســت به دادگاه ارســال شده که البته تاکنون تعیین شــعبه نشده است. در خصوص اتهام توهین و افترا نیز قرار منع تعقیب صادر شده 

بود که امروز نسبت به این قرار، اعتراض کردم.


